

BAB III

Bab ini akan membincang pekerjaan utama, pekerjaan tambahan, pendapatan yang diperolehi hasil dari kedua-dua pekerjaan tersebut, saiz tanah serta kaitan di antara pendapatan dan kemiskinan yang dialami oleh penduduk Kampung Surau.

Pekerjaan utama dan pekerjaan tambahan mempunyai kaitan yang amat rapat di mana pekerjaan utama tidak dapat memenuhi kehendak-kehendak dan keperluan hidup. Mengikut Jonathan Haughton (1987: 16) masa yang dihabiskan dalam melakukan pekerjaan tambahan berkait rapat dengan upah yang diterima di mana tumpuan yang lebih akan diberikan apabila pulangan yang tinggi diterima.

Saiz tanah pula menentukan pengeluaran dan seterusnya pendapatan. Pendapatan pula menentukan sama ada seseorang itu miskin atau sebaliknya. Kemiskinan yang dialami biasanya mendorong seseorang itu melakukan kerja-kerja tambahan (Tempelman, 1982).

A. Pekerjaan Utama

Pekerjaan ialah suatu aktiviti yang dilakukan oleh manusia secara berterusan (regular basis) dan tetap sebagai punca pendapatan untuk menyara diri atau keluarga.

Jadual 3.1 menunjukkan jenis pekerjaan utama ketua isirumah Kampung Surau.

Jadual 3.1: Pekerjaan Utama Ketua Isirumah
Kampung Surau

Jenis Pekerjaan	Bilangan	Peratus
Petani Padi	24	53.3
Berniaga	6	13.3
Petani Tambahan	1	2.2
Buruh	2	4.4
Guru	4	8.8
Pegawai Kerja Peringkat Pertengahan	3	6.6
Pegawai Kerja Peringkat Rendah	4	8.8
Lain-Lain	1	2.2
JUMLAH	45	100%

Dari Jadual 3.1, kita dapati sebahagian besar ketua isirumah terlibat dalam kerja menanam padi. Pekerjaan ini dilakukan sejak turun temurun lagi, tambahan pula beras merupakan makanan utama bagi penduduk di sini dan juga di Malaysia. Di kawasan ini padi ditanam hanya sekali setahun daripada bulan Oktober ke Februari. Selain dari tanaman padi, terdapat seorang responden yang mengusahakan tembakau sebagai pekerjaan utama. Seperti juga dengan tanaman padi, tembakau hanya ditanam sekali setahun tetapi kerja-kerjanya bermula pada bulan Mac dan berakhir bulan Julai. Dari Jadual 3.1 juga, kita dapati seramai 13 orang atau 28.9% makan gaji iaitu 11 orang bekerja dengan kerajaan dan dua orang bekerja sebagai buruh di sektor swasta. Enam yang lain berniaga.

Mereka yang makan gaji dengan kerajaan terdiri dari 4 orang guru, setiap seorang pembantu hospital, pembantu makmal dan pegawai kerani, manakala pegawai kerajaan peringkat rendah pula terdiri dari polis, pekerja JKR, pemandu RTM dan pekerja Majlis Daerah. Mereka yang bekerja sebagai buruh pula terdiri dari seorang buruh biasa dan seorang lagi buruh kasar di Singapura. Buruh kasar yang bekerja di Singapura ini dimasukkan sebagai penduduk di sini kerana beliau sering berulang-alik antara tempat kerja dan kampungnya. Jadual 3.1 juga menunjukkan sebahagian lagi ketua isirumah Kampung Surau terdiri dari mereka yang berniaga. Di kalangan mereka yang berniaga pula, terdapat seorang peniaga kuih, tiga orang pekedai runcit, seorang kontraktor dan seorang lagi pengawet tembakau.

B. Pendapatan Pekerjaan Utama

i. Petani Padi

Jadual 3.2 menunjukkan pendapatan per kapita sebulan petani padi bagi 24 ketua isirumah.

Jadual 3.2: Pendapatan Per Kapita Sebulan
Bagi 24 Penanam Padi Kampung Surau

Pendapatan Per Kapita (\$)	Bil. Responden	Peratus
0 - 35	11	45.8
36 - 70	10	41.7
71 - 105	3	12.5
JUMLAH	24	100%

Setiap seekar padi yang ditanam menghasilkan pendapatan bersih sebanyak \$300. Jika dikira dengan jumlah guni yang diperolehi bagi setiap seekar tanah ialah kira-kira 20 guni yang mana berat setiap guni ialah 25 kati dan harga bagi setiap guni ialah \$25 apabila dijual di Lembaga Padi dan Beras Negara (LPN). Musim menanam padi bermula pada bulan Oktober dan berakhir dalam bulan Februari dan mengambil masa 5 bulan.

Dari Jadual 3.2 kita dapati 21 isirumah memperoleh pendapatan per kapita yang tidak melepasi garis kemiskinan iaitu \$350 sebulan bagi sebuah keluarga mengandungi 5.14 orang dan ini menunjukkan pendapatan utama bagi 21 keluarga tersebut menghasilkan pendapatan yang berada dalam golongan kurang daripada garis kemiskinan.

ii. Petani Tembakau

Selain dari petani padi, terdapat seorang responden yang mengusahakan tembakau sebagai pekerjaan utama. Seperti juga dengan tanaman padi, tanaman tembakau memakan masa selama 5 bulan juga tetapi kerja-kerjanya bermula pada bulan Mac dan berakhir bulan Julai. Pendapatan per kapita petani tembakau ini ialah \$66 sebulan. Oleh kerana garis kemiskinan yang ditetapkan ialah \$70 sebulan, maka petani tembakau ini juga tidak memperoleh pendapatan yang mengatasi garis kemiskinan.

iii. Peniaga

Terdapat enam orang peniaga. Pendapatan per kapita yang diperolehi oleh peniaga-peniaga kedai runcit ialah \$50, \$200 dan

\$150 sebulan. Manakala seorang kontraktor pula memperolehi pendapatan per kapita sebanyak \$350 sebulan, seorang pengawet tembakau memperolehi pendapatan per kapita sebanyak \$600 sebulan dan akhir sekali seorang peniaga kuih mempunyai pendapatan per kapita sebanyak \$36 sebulan. Dari 6 orang peniaga tersebut, dua orang dikria termasuk dalam golongan miskin iaitu peniaga kuih dan pekedai runcit.

iv. Buruh

Pendapatan per kapita seorang buruh yang bekerja di Singapura ialah \$112 sebulan, manakala pendapatan per kapita seorang buruh biasa ialah \$100 sebulan. Kedua-dua mereka ini tidak termasuk dalam golongan miskin kerana melepasi garis kemiskinan yang telah ditetapkan ($\$350 \div 5$).

v. Pegawai Kerajaan

Jadual 3.3 menunjukkan pendapatan per kapita sebulan bagi 11 orang pegawai kerajaan.

Jadual 3.3: Pendapatan Per Kapita Pegawai Kerajaan Kampung Surau

Pendapatan Per Kapita (\$)	Bil. Responden	Peratus
0 - 70	1	9.1
71 - 140	3	27.3
141 - 210	5	25.5
Lebih 210	1	9.1
JUMLAH	11	100%

Dari Jadual 3.3 kita dapati hanya seorang sahaja pegawai kerajaan yang memperolehi pendapatan per kapita di bawah garis kemiskinan iaitu bekerja sebagai buruh majlis daerah.

Seorang lagi responden yang diletakkan di bawah lain-lain pekerjaan tidak mempunyai pekerjaan yang tetap. Semasa pengkaji menemui beliau dan bertanyakan tentang pendapatan bulanan, jawapan yang diberi ialah \$100. Beliau mempunyai dua orang anak di bawah tanggungan. Maka pendapatan per kapitanya ialah \$33. Dengan memperolehi pendapatan per kapita sebanyak \$33 sebulan, beliau boleh digolongkan sebagai miskin.

C. Kemiskinan dan Saiz Tanah

i. Pemilikan Tanah

Bagi masyarakat tani, masalah tanah merupakan masalah yang amat penting kerana ini merupakan sebab utama mengapa berlakunya kemiskinan di kawasan-kawasan luar bandar. Mengikut Sukor Kassim (1984), asas kemiskinan dalam sektor pertanian sebahagian besar negara-negara dunia ketiga disebabkan oleh sistem pemilikan dan pengusahaan tanah pertanian. Ia mencerminkan satu polarisasi di mana sebahagian kecil individu memiliki serta mengusahakan sebahagian besar tanah pertanian, manakala di satu pihak lain terdapat ramai individu yang memiliki atau mengusahakan hanya sebahagian kecil tanah pertanian. Kumpulan yang kedua adalah golongan miskin dalam masyarakatnya. Jadual 3.4 menunjukkan keluasan pemilikan tanah pertanian bagi 24 ketua isirumah (responden) yang terlibat dalam bidang pertanian iaitu menanam padi.

Jadual 3.4: Pemilikan Tanah Bagi 24 Ketua Isirumah
(Responden) Kampung Surau

Luas Tanah (Ekar)	Bil. Responden	Peratus
0	12	50
0.1 - 0.99	1	4
1.0 - 2.00	4	16
2.1 - 2.99	7	28
JUMLAH	24	100%

Dari jadual tersebut kita dapati 12 orang atau 50% ketua isirumah (responden) tidak memiliki tanah. Jumlah ini meliputi separuh dari jumlah responden yang terlibat dalam penanaman padi. Maka tanah yang diusahakan adalah tanah sewa. Sewa yang dikenakan pada puratanya ialah sebanyak \$50 bagi setiap ekar (sumber: soal-selidik). Manakala lima responden pula memiliki tanah tidak lebih daripada 2 ekar. Selebihnya iaitu tujuh responden memiliki tanah tidak lebih daripada 3 ekar.

Terdapat beberapa faktor yang boleh menjelaskan mengapa keluasan tanah yang dimiliki oleh 12 orang petani begitu kecil sekali. Pertama ia kelihatan berkaitan dengan pembahagian tanah pusaka. Tanah milik seseorang apabila meninggal dunia, tanah tersebut menjadi tanah pusaka dan dibahagikan kepada anak-anak atau warisnya. Oleh itu seorang anak atau warisnya menerima bahagian yang kecil apabila mempunyai saudara yang ramai. Kedua, terdapat juga ibubapa yang menjual tanah mereka untuk menampung perbelanjaan persekolahan anak mereka khususnya bagi melanjutkan

pendidikan di peringkat universiti. Selain itu, tanah juga dijual untuk menunaikan fardhu haji, majlis perkahwinan dan jika terdapat harga tawaran yang tinggi untuk tanah mereka. Keluasan tanah juga boleh menjadi kecil apabila ia tidak dapat diusahakan lagi dengan sempurna oleh sebab umur meningkat tua.

ii. Keluasan Ladang/Sawah

Jadual 3.5 menunjukkan taburan saiz tanah untuk tanaman padi.

Jadual 3.5: Taburan Saiz Tanah Padi Bagi 24 Responden Kampung Surau

Keluasan Tanah (Ekar)	Bil. Responden	Peratus
0.1 - 0.5	14	56
0.6 - 1.0	2	8
1.1 - 1.5	1	4
1.6 - 2.0	4	16
2.1 - 2.5	1	4
Lebih 2.6	2	8
JUMLAH	24	100%

Dari jadual tersebut, ia menunjukkan 21 atau 88% dari responden mengerjakan tanah setakat 2 ekar sahaja. Keluasan tanah yang kecil mengakibatkan hasil yang rendah. Maka tidak hairanlah jika pendapatan yang diperolehi adalah di bawah garis kemiskinan (Jadual 3.2). Mengikut Sukor Kassim (1983: 48), "Uneconomic farm size has long been realized as the major cause of poverty among

rural households". Secara purata saiz optimum sawah padi ialah 2.63 hektar (6.11 ekar) atau lebih (Lai dan Arope, 1971). Saiz ini dianggap dapat menghasilkan pendapatan buruh di sektor perkilangan atau industri. Dengan keluasan tanah seperti ini, teknologi semaju mana sekalipun tidak akan berjaya mempertingkatkan pengeluaran sehingga melebihi garis kemiskinan (Chamhuri, 1981: 132).

Berdasarkan saiz pemilikan tanah yang kecil dan saiz sawah yang dikerjakan pula tidak ekonomik, maka adalah sukar untuk 21 orang petani padi Kampung Surau melepasi garis kemiskinan. Padi yang dihasilkan tidak mendatangkan pulangan/pendapatan yang dapat mengatasi garisan "pendapatan minima" \$300 sebulan untuk sekeluarga 5.14 orang.

D. Pekerjaan Tambahan

Pekerjaan tambahan dilakukan untuk menambahkan pendapatan yang diperolehi dari kerja utama. Mengikut Gert-Jan Tempelman (1982: 53) dalam kajiannya di kawasan Nerus dan Pulang Musang Terengganu, kerja tambahan ialah aktiviti-aktiviti yang dilakukan selain daripada mengusahakan tanah sendiri untuk menambahkan pendapatan. Ia menjadi satu keperluan sebagai menambah kekurangan pendapatan dari kerja pertanian.

Pergantungan kepada sejenis tanaman yang berasaskan padi sahaja tidak mempunyai masa hadapan yang cerah (Bell, 1979). Tanaman padi dua kali setahun pun hanya menghasilkan pendapatan kira-kira satu perlima daripada pendapatan tanaman yang lebih

menguntungkan seperti tembakau dan koko (Huang, 1975b; Hashim, 1980). Dengan ini, petani terutamanya di luar kawasan pengairan utama perlu mengamalkan strategi tanaman pelbagai sebagai strategi untuk menambah pendapatan dan penggunaan sumber dengan lebih cekap (Chamhuri dan Mohammad, 1978).

Alternatif lain ialah menambah pendapatan melalui sumber luar - sawah. Langkah ini akan menambah bahagian pendapatan luar sawah di samping mewujudkan "petani-petani sambilan" yang mempunyai pekerjaan tetap di luar sawah dan mengerjakan sawah pada musim tertentu dengan bantuan para pekerja upahan.

Manakala kajian yang dijalankan oleh Noraini Hj. Idris dan Zaini Mahbar (1988: 249) di kalangan pekebun kecil kelapa mendapati banyak pekebun telah mencari pekerjaan tambahan misalnya menjadi buruh pertanian di ladang kelapa, menjadi petani padi, peniaga dan sebagainya.

Jadual 3.6 menunjukkan jenis pekerjaan tambahan yang dilakukan oleh ketua isirumah Kampung Surau.

Dari jadual tersebut kita dapati seramai 23 ketua isirumah menanam tembakau sebagai pekerjaan tambahan. Mereka yang menanam tembakau terdiri dari 20 orang penanam padi, seorang anggota polis, 1 orang buruh majlis daerah dan seorang lagi ialah pekedai runcit. Selain dari menanam tembakau, kerja-kerja tambahan lain yang boleh diperhatikan ialah menanam padi, berniaga, menternak binatang seperti lembu dan kerbau dan menoreh getah. Kerja tambahan menanam padi oleh seorang guru begitu juga dengan berniaga oleh seorang guru.

Mereka yang melakukan pekerjaan tambahan menternak binatang dan menoreh getah kesemuanya terdiri dari kalangan penanam padi.

Jadual 3.6: Pekerjaan Tambahan Ketua Isirumah
Kampung Surau

Jenis Pekerjaan	Bilangan Penduduk
Tanam Tembakau	23
Tanam Padi	1
Berniaga	1
Menternak Binatang	1
Menoreh Getah	1
JUMLAH	27

Pekerjaan menanam tembakau dilakukan setelah tamat musim menanam padi iaitu dari bulan Mac hingga Julai. Jika dibandingkan dengan tanaman padi, hasil dari tanaman tembakau adalah lebih tinggi iaitu \$3000 bersih seekar. Jadual 3.7 menunjukkan taburan keluasan tanah untuk penanaman tembakau ketua isirumah (responden) Kampung Surau.

Dari Jadual 3.7, kita dapati seramai 17 orang atau 73.8% dari ketua isirumah yang ditemui menanam tembakau kurang dari satu ekar manakala 6 orang atau 26.2% pula menanam tembakau lebih dari satu ekar. Hasil pendapatan yang diterima oleh 17 orang ini jauh berbeza dari pendapatan yang diterima oleh mereka yang menanam lebih dari satu ekar. Ini kerana sebahagian dari mereka tidak mempunyai tanah dan terpaksa menyewa dari orang lain dan tenaga kerja yang

semakin kurang oleh sebab umur yang semakin meningkat juga faktor yang berkait dengan pengusahaan tanah yang kecil. Maka keluasan tanah yang kecil akan menghasilkan pendapatan yang rendah.

Jadual 3.7: Menunjukkan Saiz Tanah Tanaman Tembakau Responden Kampung Surau

Luas Tanah (Ekar)	Bilangan	Peratus
1/4	6	26.0
1/2	11	47.8
1	3	13.0
1 1/2	1	4.4
Lebih 1 1/2	2	8.8
JUMLAH	23	100%

E. Pendapatan Keseluruhan (Kerja Utama dan Kerja Tambahan)

Jadual 3.8 menunjukkan pendapatan per kapita sebulan keseluruhan iaitu pendapatan dari pekerjaan utama dan pekerjaan tambahan ketua isirumah mengikut jenis pekerjaan utama.

Dari Jadual 3.8, kita dapati seramai 24 ketua isirumah memperolehi pendapatan per kapita sebulan kurang dari \$71 dan mereka ini dianggap termasuk dalam golongan miskin. Mereka terdiri dari 20 orang petani padi, seorang petani tembakau, 2 orang peniaga iaitu pekedai runcit dan peniaga kuih dan seorang lagi pula dikategorikan sebagai mempunyai lain-lain pekerjaan iaitu tidak mempunyai pekerjaan tetap. Walaupun sebahagian besar petani padi

Jadual 3.8: Pendapatan Per Kapita Keseluruhan Mengikut
Jenis Pekerjaan Utama Ketua Isirumah
Kampung Surau

Pendapatan Per Kapita (\$)	Jenis Pekerjaan					
	Petani Padi	Petani Tembakau	Peniaga	Buruh	Pegawai Kerajaan	Lain- lain
0 - 35	13	1	1	-	-	1
36 - 70	7	-	1	-	-	-
71 - 105	4	-	-	-	3	-
106 - 140	-	-	-	2	2	-
Lebih 140	-	-	4	-	6	-
JUMLAH	24	1	6	2	11	1

melakukan pekerjaan tambahan iaitu menanam tembakau sebagai sumber pendapatan tambahan, namun pendapatan per kapita sebulan keseluruhan mereka masih lagi tidak dapat melepasi garis kemiskinan. Ini kerana hasil pendapatan dari kerja tambahan adalah rendah kerana tanah yang diusahakan adalah kecil. Begitu juga dengan salah seorang dari peniaga kedai runcit yang tergolong dalam golongan miskin menanam tembakau sebagai pekerjaan tambahan kerana pendapatan dari pekerjaan utama tidak mencukupi.

Kesimpulan yang dapat dibuat ialah kerja tambahan yang sedia ada masih belum dapat menolong kaum tani mengatasi garis kemiskinan dan kerja tambahan akan terus memainkan peranan yang penting untuk menambah sumber pendapatan dalam kehidupan penduduk luar bandar sebagaimana juga penemuan yang ditemui oleh Gert-Jan Tempelman dalam kajiannya pada tahun 1980 di kawasan Nerus dan Pulau Musang, Terengganu.